



EASTERN CANADA RESPONSE CORPORATION IS HIRING!



Tanya Alvaro
1201-275 Slater St.
Ottawa, ON
K1P 5H9



(613) 230-7369



General_info@ecrc-simec.ca



<https://www.ecrc-simec.ca/>

POSITION TITLE:

PLANNING SPECIALIST

The position of Planning Specialist is responsible for:

- supporting internal policy initiatives, assisting with development and management of short- and longer-term planning efforts, including response planning, training & exercise, and other initiatives or programs.
- developing area-specific response plans within the response center's area of responsibility, and systematically preparing for future events (i.e., oil spill response, sensitive area mapping, etc.).
- maintaining GIS mapping products to generate a common operating picture, synthesize and integrate environmental considerations, information and data into planning efforts, and train staff on digital tools (i.e., EMSA, aerial surveillance, etc.).
- supporting exercises, managing data from multiple sources, and tracking actions.

If you are seeking a fast-paced, dynamic environment, we invite you to send us your resume and cover letter. Required qualifications:

- Post secondary degree or certificate in Emergency Management, Environmental Science, Geography, or a related field.
- Minimum 3 years of experience in emergency planning, environmental response, or a related operational field.
- Demonstrated proficiency in GIS software (e.g., ArcGIS, QGIS) and Microsoft Office Suite, and experience working with digital mapping tools to interpret and apply spatial data.
- Knowledge of emergency response management and planning processes.
- Familiarity and/or experience in wildlife observation is an asset.

Join our mission and drive operational excellence for a cleaner, safer Canada.



Planning Specialist Work Description

EASTERN CANADA RESPONSE CORPORATION/ LA SOCIETE D'INTERVENTION MARITIME, EST DU CANADA

Department :	Response Readiness	Reports to :	Response Centre Manager
---------------------	--------------------	---------------------	-------------------------

SUMMARY OF POSITION

The Planning Specialist plays a critical role in supporting the development, coordination, and execution of emergency response and preparedness plans. This position requires strong analytical, organizational, and communication skills, with a focus on operational planning, GIS management, client engagement, and training support. The Planning Specialist will work closely with internal teams, contractors, and external agencies to ensure effective planning and readiness for emergency response operations.

In the event of a response, this position is part of the Planning Section, up to and including acting in a lead capacity to generate plans (i.e., oil spill response, surveillance, SCAT shoreline treatment, recovered materials management, etc.) to guide operational efforts in accordance with client and federal agency requirements.

KEY RESPONSIBILITES

The emphasis of the position is on supporting internal policy and framework initiatives, assisting with development and management of short- and longer-term planning efforts, including response planning, training & exercise, and other initiatives or programs.

In collaboration with corporate readiness efforts, develop and update area-specific response plans within the response center's area of responsibility, and systematically prepare for future events (i.e., oil spill response, sensitive area mapping, etc.).

Ensure all planning activities support the organization's certification as a response organization as outlined in the *Canada Shipping Act 2001* and its accompanying regulations.

Maintain GIS mapping products in support of a common operating picture, synthesize and integrate environmental considerations, information and data into planning efforts, and train staff on digital tools (i.e., EMSA, aerial surveillance, etc.).

Lead training sessions related to planning activities, contribute to guidance documents, and support staff learning.

Responsible for supporting exercises, managing data from multiple sources, and



Planning Specialist Work Description

EASTERN CANADA RESPONSE CORPORATION/ LA SOCIETE D'INTERVENTION MARITIME, EST DU CANADA

tracking actions.

DIRECT REPORTS

N/A

WORKING RELATIONSHIPS

Frequent contact with all levels within the organization, including the senior management team. Works with Corporate and Response Center staff in the development and establishment of integrated area response plans and other preparedness initiatives.

Frequently represents ECRC professionally to build relationships, coordinate visits and other events.

QUALIFICATIONS

- Post secondary degree or certificate in Emergency Management, Environmental Science, Geography, or a related field.
- Minimum 3 years of experience in emergency planning, environmental response, or a related operational field.
- Demonstrated proficiency in GIS software (e.g., ArcGIS, QGIS) and Microsoft Office Suite, and experience working with digital mapping tools to interpret and apply spatial data.
- Knowledge of emergency response management and planning processes.
- Ability to work independently and collaboratively and effectively in a fast-paced, dynamic environment.
- Ability to communicate effectively, in both verbal and written form
- Technical report writing is an asset.
- Familiarity and/or experience in wildlife observation is an asset.

SPILL RESPONSE DUTIES: ICS ROLE & RESPONSIBILITIES

- In the event of a response, this position serves as part of the planning section generating plans (i.e., oil spill response, surveillance, SCAT shoreline treatment, recovered materials management, etc.) to guide operational efforts in accordance with client and federal agency requirements.



Planning Specialist Work Description

**EASTERN CANADA RESPONSE CORPORATION/
LA SOCIETE D'INTERVENTION MARITIME, EST DU CANADA**

Additional Notes

- Participate in routine response exercises and maintain Incident Command System (ICS) training.
- Travel as required to support regional preparedness and response activities.

Approved: _____ Date: _____



ECRC ~ SIMEC

LA SOCIÉTÉ D'INTERVENTION MARITIME EST DU CANADA RECRUTE!

-  Tanya Alvaro
1201-275 Slater St.
Ottawa, ON
K1P 5H9
-  (613) 230-7369
-  General_info@ecrc-simec.ca
-  <https://www.ecrc-simec.ca/>

INTITULÉ DU POSTE : SPÉCIALISTE EN PLANIFICATION

La position est chargé des tâches suivantes :

- soutenir les initiatives politiques internes, aider à l'élaboration et à la gestion des efforts de planification à court et à long terme, y compris la planification des interventions, la formation et les exercices, ainsi que d'autres initiatives ou programmes.
- élaborer des plans d'intervention spécifiques à la zone relevant de la responsabilité du centre d'intervention et se préparer systématiquement à des événements futurs (par exemple, intervention en cas de marée noire, cartographie des zones sensibles).
- de la maintenance des produits cartographiques SIG afin de générer une image opérationnelle commune, de synthétiser et d'intégrer les considérations environnementales, les informations et les données dans les efforts de planification, et de former le personnel aux outils numériques (c'est-à-dire EMSA, surveillance aérienne, etc.).
- du soutien aux exercices, de la gestion des données provenant de multiples sources.

Si vous recherchez un environnement dynamique et en constante évolution, nous vous invitons à nous envoyer votre CV et votre lettre de motivation. Qualifications requises :

- Diplôme ou certificat d'études supérieures en gestion des urgences, sciences de l'environnement, géographie ou dans un domaine connexe.
- Au moins 3 ans d'expérience dans la planification des urgences, les interventions environnementales ou un domaine opérationnel connexe.
- Maîtrise avérée des logiciels SIG (par exemple, ArcGIS, QGIS) et de la suite Microsoft Office, et expérience de l'utilisation d'outils de cartographie numérique pour interpréter et appliquer des données spatiales.
- Connaissance des processus de gestion et de planification des interventions d'urgence.
- Une bonne connaissance et/ou une expérience dans l'observation de la faune sauvage constitue un atout.

Joignez-vous à notre mission et contribuez à l'excellence opérationnelle pour un Canada plus propre et plus sûr.



Spécialiste en planification

Description du travail

**EASTERN CANADA RESPONSE CORPORATION/
LA SOCIETE D'INTERVENTION MARITIME, EST DU CANADA**

Département:	Préparation à l'intervention	Relève de:	Gestionnaire de centre d'intervention
---------------------	------------------------------	-------------------	---------------------------------------

SOMMAIRE DU POSTE

Le ou la spécialiste en planification joue un rôle essentiel dans le soutien au développement, à la coordination et à l'exécution des plans d'intervention d'urgence et de préparation. Ce poste exige de solides compétences analytiques, organisationnelles et communicationnelles, avec un accent particulier sur la planification opérationnelle, la gestion SIG, les relations avec les clients et le soutien à la formation. Le ou la spécialiste en planification travaille en étroite collaboration avec les équipes internes, les sous-traitants et les organismes externes afin d'assurer une planification efficace et un état de préparation optimal pour les opérations d'intervention d'urgence.

En cas d'intervention, ce poste fait partie de la Section de planification et peut inclure des fonctions de leadership pour élaborer des plans (p. ex. intervention en cas de déversement d'hydrocarbures, surveillance, traitement du littoral selon la méthode SCAT, gestion des matières récupérées, etc.) afin d'orienter les efforts opérationnels conformément aux exigences des clients et des organismes fédéraux.

TRAVAIL EFFECTUÉ

L'accent du poste est mis sur le soutien aux initiatives internes de politiques et de cadres de référence, ainsi que sur l'appui au développement et à la gestion des activités de planification à court et à long terme, y compris la planification d'intervention, la formation et les exercices, ainsi que d'autres initiatives ou programmes.

En collaboration avec les efforts de préparation organisationnels, élaborer et mettre à jour les plans d'intervention propres aux zones relevant du centre d'intervention et se préparer de manière systématique à de futurs événements (p. ex. intervention en cas de déversement d'hydrocarbures, cartographie des zones sensibles, etc.).

Veiller à ce que toutes les activités de planification soutiennent la certification de l'organisation en tant qu'organisme d'intervention, conformément à la Loi de 2001 sur la marine marchande du Canada et à ses règlements connexes.

Maintenir les produits de cartographie SIG afin de soutenir une vision opérationnelle commune, synthétiser et intégrer les considérations, informations et données environnementales dans les efforts de planification, et former le personnel sur les outils numériques (p. ex. EMSA, surveillance aérienne, etc.).



Spécialiste en planification

Description du travail

EASTERN CANADA RESPONSE CORPORATION/ LA SOCIETE D'INTERVENTION MARITIME, EST DU CANADA

Diriger les séances de formation liées aux activités de planification, contribuer aux documents d'orientation et soutenir l'apprentissage du personnel.
Soutenir les exercices, gérer les données provenant de multiples sources et assurer le suivi des mesures.

SUBORDONNÉS DIRECTS

N/A

RELATIONS DE TRAVAIL

Contacts fréquents avec tous les niveaux de l'organisation, y compris l'équipe de haute direction. Collabore avec le personnel corporatif et celui des centres d'intervention à l'élaboration et à la mise en place de plans d'intervention intégrés par zone ainsi que d'autres initiatives de préparation.

Représente fréquemment SIMEC de manière professionnelle afin d'établir des relations, de coordonner des visites et d'organiser d'autres événements.

QUALIFICATIONS

- Diplôme ou certificat postsecondaire en gestion des urgences, sciences de l'environnement, géographie ou dans un domaine connexe.
- Minimum de 3 ans d'expérience en planification d'urgence, en intervention environnementale ou dans un domaine opérationnel connexe.
- Maîtrise démontrée des logiciels SIG (p. ex. ArcGIS, QGIS) et de la suite Microsoft Office, ainsi qu'une expérience dans l'utilisation d'outils de cartographie numérique pour interpréter et appliquer des données spatiales.
- Connaissance des processus de gestion et de planification des interventions d'urgence.
- Capacité à travailler de façon autonome et en collaboration, et à s'adapter efficacement dans un environnement dynamique et au rythme soutenu.
- Capacité à communiquer efficacement, tant à l'oral qu'à l'écrit.
- Rédaction de rapports techniques considérée comme un atout.
- Connaissance et/ou expérience en observation de la faune considérée comme un atout.



**EASTERN CANADA RESPONSE CORPORATION/
LA SOCIETE D'INTERVENTION MARITIME, EST DU CANADA**

**Spécialiste en planification
Description du travail**

RESPONSABILITÉS EN CAS DE DÉVERSEMENT : ROLE ET RESPONSABILITÉS SCI

En cas d'intervention, ce poste fait partie de la section de planification et élabore des plans (p. ex. intervention en cas de déversement d'hydrocarbures, surveillance, traitement du littoral selon la méthode SCAT, gestion des matières récupérées, etc.) afin d'orienter les efforts opérationnels conformément aux exigences des clients et des organismes fédéraux.

Notes Supplémentaires

- Participer à des exercices d'intervention de routine et suivre une formation sur le système de commandement des interventions (ICS).
- Voyager si nécessaire pour soutenir les activités régionales de préparation et d'intervention.

Approuvé: _____ Date: _____